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Poděkování 
Poděkování patří všem žákům, kteří se do projektu „100 let Československa na 

ZŠ Zámecká“ zapojili, stejně jako jejich rodičům a prarodičům za to, že si na své děti 

a vnuky našli čas a hovořili s nimi. Věříme, že jim tím předali mnohem víc, než by 

dokázaly učebnice dějepisu a občanské výchovy – svůj vztah k době, kterou prožili,     

a hodnoty, které považují za zásadní. 

Velké díky patří panu řediteli, který inicioval účast v uvedeném projektu, a také 

mým kolegům Ondřeji Vomočilovi a Veronice Jelínkové. Bez jejich práce by nevznikly 

ani příběhy, ani výstava „100 let Československa na ZŠ Zámecká“, o níž je v knize 

pojednáno. 

Poděkování náleží rovněž Městu Litomyšl a Fakultě restaurování Univerzity 

Pardubice za bezplatné zapůjčení prostor pro zrealizování výše uvedené výstavy a za 

ochotu a vstřícnost při její přípravě. Stejně tak musíme poděkovat tiskárně H.R.G. za 

vytištění propagačních materiálů a knížky, kterou držíte ve svých rukou. 

Zvláštní poděkování patří Kateřině Mackové za složení tematické písně a její 

interpretaci během vernisáže výstavy, stejně jako Martině Krátké za fotografické 

zachycení předmětů a průběhu vernisáže. 

Stanislav Švejcar 
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Justýna Brýdlová 

vedoucí žákovského týmu 
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Marika Rožková 
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Pavla Kopecká 

Eliška Škochová 

Klára Hegrová 
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Úvod 
V roce 1914 odjel profesor Masaryk za hranice někdejšího Rakousko-Uherska, 

aby bojoval za vytvoření samostatného československého státu. Málokdo tehdy věřil, 
že bude úspěšný. V domácím prostředí byl sice poměrně známou osobností, ne však 
osobností všeobecně přijímanou. Velké konflikty měl například s katolickou církví, 
v době rukopisného sporu či hilsneriády stál proti většině společnosti. V zahraničním 
prostředí byl prakticky neznámý. Navíc mu chybělo to nejdůležitější – peníze a armáda, 
se kterou by bojoval. Když tedy v roce 1915 vyhlásil Rakousku „boj na život a na smrt“, 
mohlo to vypadat jako prázdné gesto.  

Masaryk však nebyl mužem prázdných slov a gest. Byl mužem, který věřil 

v génia českého národa, v jeho státní samostatnost, i v to, že jednou budeme spolu se 

Slováky spoluurčovat běh evropských a světových dějin. Podobně jako on věřili také 

jeho nejbližší spolupracovníci - Milan Rastislav Štefánik, především však Edvard 

Beneš. Postupně se mu podařilo vybudovat zahraniční armádu (legie), která se 

proslavila například v bitvě u Zborova, ale i získat přízeň světových státníků, kteří            

o podobě poválečné Evropy rozhodovali. K těm nejvýznamnějším patřil americký 

prezident Woodrow Wilson. Když byl 28. října 1918 vyhlášen vznik Československa, 

stal se Masaryk jeho prvním prezidentem… 

V roce 2018 uplyne od vzniku Československa rovných sto let. Protože jsme 

vzdělávací instituce, vnímáme jako velmi důležité žákům toto významné datum našich 

novodobých dějin připomínat.  Jak ale začít? Jak, aby to nebyl suchý výklad dat, jmen 

a pojmů k zapamatování? Jak, aby sami žáci byli ti, kteří se stanou spolutvůrci 

výsledku? Odpověď jsme dostali už v září 2017. V té době totiž do školy přišla nabídka 

zapojit se do projektu Národního muzea „100 let Československa v naší škole – 

Rodino, vyprávěj!“. Projekt je založen na tom, že žáci zapátrají ve svých rodinách po 

předmětech, které jsou s dějinami Československa spojeny, a pokusí se sepsat 

příběhy těchto předmětů a jejich majitelů. Jde vlastně o zachycení vzpomínek, které 

zapadnou do kontextu doby, v níž se odehrály. 

A tak jsme se pustili do práce. Oslovili jsme žáky od 7. do 9. ročníku s nabídkou 

zapojení do dějepisného projektu, o kterém jsme si mysleli, že by mohl být zajímavý. 

Na první schůzku, která se konala na začátku října, jich přišlo téměř třicet. Okamžitě 

začali ve svých rodinách pátrat a už v polovině října jsme věděli, že sedmnáct z nich 

bude schopno sepsat velmi zajímavé příběhy.  

Nějakou dobu jsme ale přemýšleli nad tím, jak k příběhům přistoupit. Nejprve 
nás napadlo nechat vyprávět pamětníky, jako tomu bylo například u projektu Příběhy 
bezpráví. To bylo něco, s čím jsme měli bohatou zkušenost. Ale už jsme to dělali 
mnohokrát. Hledali jsme tedy jinou cestu. Nakonec jsme se rozhodli nechat vyprávět 
předměty. Co se svými majiteli prožily? Byly to hezké chvíle, nebo snad chvíle napětí, 
někdy i strachu? Když jsme dostali první příběh, věděli jsme, že rozhodnutí bylo 
správné. Snad budete mít stejný názor i vy…  

V rámci celého projektu vzniklo nakonec 19 velmi rozličných příběhů. Jmenovat 

lze například příběh o brýlích bývalého starosty Litomyšle, o kleci, v níž se na konci 

války ukrývala mladá žena, o kufrech, logaritmickém pravítku, bojové šavli, knize 

podepsané T. G. Masarykem nebo sbírce mincí. Každý z nich je něčím výjimečný. 

Tedy alespoň pro nás. Psali je totiž žáci, o kterých čas od času slýcháme, že je nic 
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nezajímá, že je nic nebaví, že jsou lhostejní. Ti, kteří sepsali tyto příběhy, takoví určitě 

nejsou – a za to jim patří velký dík. Právě díky nim, díky jejich práci jsme totiž nakonec 

mohli uspořádat výstavu „100 let Československa na ZŠ Zámecká“, která byla v době 

od 16. do 25. ledna k vidění v Nové městské síni v přístavbě piaristické koleje. Věříme, 

že vás tyto příběhy zaujmou alespoň tak, jak zaujaly návštěvníky výstavy. 

Stanislav Švejcar 
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Bojová šavle z doby Rakousko-Uherska 
Následující příběh do dějin Československa tak docela nepatří.... Nebo ano? 

Vždyť přece právě první světová válka a (zejména) Masarykovo úsilí o jeho vzniku 
rozhodly. A byl to právě Masaryk, který si více než kdokoliv jiný uvědomoval, že Češi 
o svůj stát musí bojovat. A oni bojovali. Na italské frontě, na frontě západní, ale                  
i v Rusku, kde bylo československých vojáků — legionářů — nejvíce. A tak příběh 
bojové šavle nelze opomenout... A jak by asi ona svůj příběh začala? 

„Jsem bojová šavle a ráda bych vám vyprávěla svůj příběh. Ten začal již na 
začátku 20. století, tedy ještě předtím, než Československo vzniklo. V té době totiž      
v Litomyšli, v ulici T. Novákové - vedle domu, kde bydlí Prokešovi, bydlely dvě slečny 
- Anda a Anina. Jedna z nich měla známost s jistým vojenským důstojníkem — mým 
vlastníkem. Když za ní jednou za čas přijel, nechával jí tu někdy na památku své 
přehlídkové šavle. 

V roce 1914 však vypukla první světová válka, zmiňovaný přítel, můj majitel, 
padl (bojoval za Rakousko-Uhersko) a už se se svou láskou nikdy nesetkal. Když válka 
skončila, dostaly Anda a Anina nejrůznější věci, které po mém majiteli zůstaly - včetně 
mě, bojové šavle. 

Jak už bylo zmíněno, vedle nás bydlela už tehdy rodina Prokešových. Když byly 
Anda a Anina už starší dámy, chtěl si od nich pan Prokeš přehlídkové šavle a mě, 
bojovou šavli, vzít. Líbily jsme se mu. Slečny mu s radostí některé šavle přenechaly, 
ale mě dát nechtěly. Měla jsem pro ně totiž velký význam, protože jsem byla památkou 
na zesnulého vojáka. A tak si mě nechaly. 

Mezitím se do vedlejšího domu nastěhoval jeden ze synů pana Prokeše. Když 
později obě slečny zemřely, nastěhovali se do jejich domu současní sousedé Prokešů 
— Machovi. Byli to právě oni, kteří mě při rekonstrukci domu našli mezi stěnami 
přiléhajícími na sebe. Jak jsem se mezi stěny dostala, neví nikdo. Ani já si to 
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nepamatuji. Machovi o mě ale zájem neměli, darovali mě proto Prokešovým. Nyní tedy 
přebývám u nových vlastníků a čekám na další podobná dobrodružství, která možná 
jednou zažiji.” 

 

Příběh zpracovala:  

Anna Prokešová 

Použité fotografie:  

Bojová šavle; foto Martina Krátká 
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Brýle bývalého starosty 
Chtěly bychom vás provést příběhy a historkami, které jsme prožily s naším 

vlastníkem Miroslavem Brýdlem. Popíšeme vám, co všechno skrz naše sklíčka bývalý 
starosta Litomyšle viděl. 

Ale pro začátek... Jsme brýle černé barvy jak na dálku, tak na blízko - čili 
bifokální. Naše dobrodružství s panem Brýdlem začalo tím, že nás oční lékařka, paní 
Benešová, roku 1968 panu Brýdlovi předepsala. Ještě toho roku jsme zažily první 
nepříjemnou příhodu. Bylo to v srpnu, kdy do ČSSR přijely tanky pěti států Varšavské 
smlouvy… 

O rok později proběhlo MS v ledním hokeji, které se konalo ve švédském 
Stockholmu. Na něm Československo dvakrát porazilo Sovětský svaz. Po jednom         
z vyhraných zápasů jsme spatřily Prahu, jak „oslavuje” výhru. Lidé to brali jako pomstu 
Rusům a v euforii začali házet hořící noviny nad hlavy a rozbíjet výlohy. Cítily jsme 
strach. 

V roce 1973 se uskutečnilo vojenské cvičení v Přelouči, kam jsme se společně 
s Miroslavem musely dostavit. Poprvé jsme byly svědky výslechu od příslušníků StB 
(Miroslav byl jedním ze zakladatelů Klubu angažovaných nestraníků v Litomyšli, což 
se komunistům nelíbilo). Ale Miroslav působil nebojácně. Řekl, že klidně půjde do 
basy, že vždy chtěl poznat co nejvíce věcí. Poté jsme s ním jely k soudu do Hradce 
Králové, kde nás však obhájil právník Haupt a do basy jsme nakonec nemusely. 

Další příhoda se odehrála kolem roku 1975. Tehdy byl náš majitel nejen ženatý 
(manželka Pavla), ale měl už dokonce tři děti. A právě tenkrát se odehrála jedna vtipná 
historka, k níž došlo na mikulášském večírku pro děti. Na sále, kde večírek probíhal, 
pobíhal opilý čert, který hodně strašil. Manželka našeho majitele Pavla se o děti bála, 
a tak poprosila manžela, aby čerta uklidnil. Spolu s Mírou jsme tedy šly a zezadu ho 
objaly. On to ovšem špatně pochopil a začal se s námi prát. Museli nás od sebe 
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odtrhnout. Míra to tak nemyslel, a tak se chtěl omluvit, čert však omluvu nepřijal. Další 
den si pán představující čerta musel zajít do nemocnice, na večírku si totiž způsobil 
zranění ramene. Miroslav měl jít kvůli tomu k soudu, ale nakonec vše dopadlo dobře. 
A naopak čert, člen KSČ, měl problém s tím, že představoval nadpřirozenou 
náboženskou bytost. 

V roce 1988 jsme se vydaly na dlouhou cestu do západní Evropy. Kvůli 
nedostatku peněz jsme přespávaly pouze u známých. Měly jsme málo peněz, ale 
rodině se podařilo propašovat peníze ve dvojitém dně holicího strojku. Cestou nás 
chtěli okrást zloději, ale nakonec se nic nestalo. 

Jelikož se náš majitel vždycky zajímal o politiku (za komunismu byl několikrát 
vyslýchán StB), hodně se nás týkal rok 1989. Byly jsme například u zrodu Občanského 
fóra v Litomyšli a zapojily jsme se i do dalšího dění kolem Sametové revoluce. Nakonec 
si občané Litomyšle vybrali našeho nositele za starostu. To bylo na začátku 90. let.     
V té době nás také náš kamarád Ladislav Horáček seznámil s Václavem Havlem. Stalo 
se tak na oslavě narozenin jeho manželky Olgy. Později Václav Havel Litomyšl 
dokonce navštívil. Prohlédl si Portmoneum a pochválil, jak se Litomyšl vyrovnala            
s problematickou sochou Zdeňka Nejedlého, která stojí před základní školou na 
Zámecké ulici (Neodstranila ji, nýbrž opatřila dodatkovou tabulkou s citátem od              
B. Pascala: „Odmítám ty, kdož se rozhodli pro oslavu člověka, stejně jako ty, kdož se 
rozhodli jej tupit. Mohu dát za pravdu jen těm, kdož v úzkostech hledají.”). 

Právě tehdy se zrodil nápad pozvat do Litomyšle sedm evropských prezidentů. 
Právě díky tomuto nápadu jsme se následně několikrát dostaly i na Pražský hrad, kde 
se nakonec všechno domlouvalo. Na jaře roku 1994 pak do Litomyšle přijeli prezidenti 
Německa, Rakouska, Polska, Slovinska, Maďarska a Slovenska. K této události se 
váže hodně historek, které jsme prožily - jako třeba ta s koláči. Manželka Pavla 
nabízela prezidentům domácí koláče, ale ochranka to nechtěla povolit. Míra je 
nakonec přesvědčil a prezidenti si s chutí dali nejen koláče, ale i slivovici. 

V následujících letech jsme všechny prezidenty navštívily také v jejich zemích. 
No a tehdejšímu německému prezidentu Richardu von Weizsáckerovi se v Litomyšli 
líbilo natolik, že když roku 1994 navštívil Španělsko, doporučil španělskému králi 
návštěvu ČR. Ten také roku 1995 do České republiky skutečně přicestoval. Původně 
měl navštívit Telč, ale nakonec se rozhodl pro Litomyšl. No a nebyl by to Miroslav 
Brýdl, aby se opět něco nestaIo. Královnu totiž bolely nohy a náš Míra ji tedy pro 
utěšení poplácal po zádech. To se ovšem vůbec nelíbilo ochrance, nicméně král nad 
tím mávl rukou. Potom jsme šly do hospody U Černého orla, kde si král objednal pivo 
a královna kávu. Pravda, ochranka ani z této situace nadšená nebyla. Co se ale 
nestalo... Královně uvařili tureckou kávu, kterou však nechtěla, a tak se jí ani nedotkla. 
Další program však již proběhl zcela v pořádku. Den poté jsme zavítaly do Prahy na 
slavnostní večeři, kde jsme spatřily mnoho známých osobností. 
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Stejný rok jsme zažily skvělý den na Hrádečku u Havlových, kde jsme také 
zhlédly Žebráckou operu, kterou napsal sám Havel. V dalších letech jsme se ještě 
podívaly do USA, kde jsme se zúčastnily odhalení sochy T. G. Masaryka, byly jsme 
také součástí Havlových kulatin. Míra dal tehdy Václavu Havlovi jako dárek čepičku, 
ve které pak údajně občas chodil po Hradě. Jelikož jsme s naším skvělým vlastníkem 
Miroslavem Brýdlem prožily opravdu hodně věcí, tak nás dodnes nosí - byt' pouze jako 
vzpomínku na minulost. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Příběh zpracovaly:  

Anna Prokešová a Justýna Brýdlová 

Použité fotografie:  

Brýle bývalého starosty Miroslava Brýdla; foto Martina Krátká 

Miroslav Brýdl (uprostřed) se svými vnučkami Annou Prokešovou (vlevo) a Justýnou 

Brýdlovou (vpravo); foto archiv pamětníka 
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České mince napříč stoletím 
Vzpomínáte si, čím jste platili v dětství? Zajímá vás, čím platili vaši rodiče? 

Podobné otázky jsem si kladla i já, než mi babička ukázala sbírku mincí svého otce, 
mého pradědečka, Josefa Průžka. Měl jich opravdu hodně. 

Jeho nejstarší českou mincí byla mince v hodnotě 1 Kčs z roku 1922. To byl 
také rok, v němž byla poprvé zařazena do oběhu. Další zajímavou mincí je pětikoruna 
z roku 1938 (v tomto roce byly v oběhu pětikoruny z roku 1925, 1928 a 1938). 

Zajímavý příběh má pak mince v hodnotě 1 Kčs z roku 1964. Dívka s lípou se 
na jednokorunové minci objevila v roce 1957. Její představitelka Bedřiška Synková si 
ale v této době odpykávala již čtvrtý rok vězení. Byla potrestána za činnost ve skautské 
organizaci, kterou tehdejší komunistický režim zakázal. Ona však nepovažovala za 
nutné zákaz respektovat a dál vedla oddíl Ostříž, který jezdil tajně tábořit. V roce 1953 
byla uvězněna. Její příběh vyložila matka Synkové sochařce Marii Uchytilové — 
Kučové. 

V roce 1957 se komunistický aparát rozhodl zavést nové bankovky a mince. 
Uchytilová se do soutěže přihlásila a její návrh vyhrál. Její mince se začaly razit, a tak 
měla Bedřiška pomník v každé kapse člověka. 

Dnes se tomu už jen těžko věří, ale od roku 1965 do roku 1972 byla v oběhu 
také mince v hodnotě tři koruny. Bylo to za Československé socialistické republiky. 
Stejně tak byly v oběhu desetihaléře a pětihaléře. 
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Moje babička, Marie Pohorská, přidala do pradědečkovy sbírky ještě pamětní 
mince s hodnotou 100 Kč z roku 1984 (byla ražena na památku 150. výročí narození 
Jana Nerudy) a z roku 1985 (upomínka na Mistrovství světa a Evropy v ledním hokeji 
v Praze). Další kuriozitou, kterou má babička uschovanou, je i medaile člena Brigády 
socialistické práce s citátem: „Socialisticky pracovat, socialisticky žít.“ 

 

Příběh zpracovala:  

Barbora Hanzlová 

Použité fotografie:  

Československé mince; foto Martina Krátká 

Pamětní mince k příležitosti 150. výročí narození Jana Nerudy (1984) a konání 

Mistrovství světa a Evropy v ledním hokeji v Praze (1985); foto Martina Krátká 
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Hillman Minx 
Jmenuji se Petr. Nositel toho jména má být silný jako skála. Takto mě 

pojmenovali moji první a zároveň poslední majitelé. 

Vznikl jsem v roce 1962 v Anglii. Pracovala na mně spousta lidí, kteří mě 
zvedali, montovali, barvili, myli a v neposlední řadě testovali. Potom přišel den, kdy 
jsem byl hotový. Moje modrobílá kapota se leskla a zářila novotou. Pod ní se skrýval 
silný čtyřválcový motor. Celý vnitřek jsem měl potažený kůží. Kola jsem měl pevná 
proto, aby zvládla projet jakýkoli terén. 

Z Anglie jsem cestoval nákladním 
vlakem do malého města jménem 
Pardubice v československém státě. 
Cesta byla dlouhá, ale nakonec jsem do 
Pardubic dorazil 4. 5. 1963. Tam si pro mě 
přijel mladý pár a moje první cesta s nimi 
vedla do ještě menšího města jménem 
Litomyšl, které se stalo mým domovem. A 
tím začala moje životní kariéra 
bezpečného a spolehlivého auta značky 
Hillman Minx. 

Vzpomínám si na chvíle slavnostní, 
například když jsem své majitele vezl na 
svatbu. Na chvíle štěstí, když si domů 
poprvé přivezli své miminko. Ale i na 
chvíle zlé, kdy jsem se tolik bál, ne o sebe, 
ale o ně, to když pospíchali do porodnice 
a na křižovatce stály ruské tanky. Věděl 
jsem, že ani já jim nedokážu pomoci, 
pokud se proti nám rozjede masa oceli 
řízena lidskou nenávistí. At' ale byly dny 
plné slunce či pochmurné a deštivé, pro mě vždy platilo jediné, dovést je v pořádku 
domů. Můj úkol nebyl tak těžký, neboť jsem měl vždy dobrého řidiče. Když jsem 
potřeboval, dostal jsem náhradní díly až z Anglie, pečlivě se o mě starali. V zimě, kdy 
se silnice začaly sypat solí, mi sundali kola a postavili mě na špalky v garáži, kde jsem 
až do jara odpočíval a nabíral novou sílu. 

Své majitele jsem vozil po celé Československé republice na krátké i dlouhé 
výlety. Nejdále jsem se s nimi podíval do Vysokých Tater. Najel jsem tisíce kilometrů 
bez nehody. 

Vím, že mě měli moji majitelé skutečně rádi. Jedině tak si můžu vysvětlit to, že 
ačkoliv měli možnost prodat mě před rokem 1989 na Západ za veliké peníze, nikdy to 
neudělali. V roce 2008 dali mé značky do depozita a já od té doby čekám, až si mě za 
pár let nejmladší člen rodiny zase z garáže vyveze. Doufám, že mu na jeho cestách 
životem budu dobrým společníkem tak, jako jsem byl jeho prarodičům i rodičům, a to 
přesto, že, jak říkají, jsem již veterán. 
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Příběh zpracovala:  

Markéta Škochová 

Použité fotografie:  

Hillman Minx; foto archiv pamětníka 

Interiér vozu Hillman Minx; foto archiv pamětníka 
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Housle 
Příběh těchto houslí začíná v roce 1953, kdy si jeden muž umane, že ze svého 

šestiletého syna Jiříka udělá houslového umělce. 

A jak jinak začít než tím, že pořídíte housle. Zajde proto do hudebnin, kde mu 
ochotný prodavač vybere ty, které považuje za nejlepší. Housle se pak se svým 
majitelem několik let rozehrávají v hudební škole. Jirka se sice hrát naučí, ale vůbec 
ho to nebaví. Zpětně viděno - nebylo to nejšťastnější období ani pro housle, ani pro 
Jirku. Housle ho nezajímají a podle toho se k nim chová. Všechny struny postupně 
praskají. Všechny. Až na jednu. Ta zůstává pevná jako provaz. Dokonce tak pevná, 
že ji chlapec začíná považovat za svoji šťastnou strunu. Vždyť přece... Všechny ostatní 
popraskaly, musely se vyměnit, ale tato ne. Jirka hraje na housle několik let. Pak se 
ale rozhodne, že hrát přestane. Napůl zničené housle tedy odkopne pod postel a ztrácí 
o ně zájem. 

Až po několika letech se objeví naděje, že by si housle zase mohly zahrát. Jirka 
totiž dostane pozvánku na svatební hostinu a rozhodne se, že houslím dá ještě jednu 
šanci. A tak se taky stane. Ještě předtím, než na svatbě začne hrát, se ale ujistí, že 
housle stále mají jeho šťastnou strunu. Je tam! Začne hrát. Je pozdě večer a hosté 
jsou už trochu opilí. Jirka se moc nesoustředí, asi ho to ani moc nebaví, a tak hraje to, 
co ho zrovna napadne. A je to tu zase, struny opět praskají. A zase až na tu jednu 
jedinou — šťastnou. 

Krátce po tomto trochu nešťastném vystoupení jsou housle opraveny a uklizeny 
zpět pod postel. A pod tou postelí leží dodnes. Ale nestýská se jim. Kdykoliv totiž 
přijdou Jiřího vnoučata, tak je opět probudí z jejich dlouhého odpočinku. Občas na ně 
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hraje i samotný Jiří. A jestli vás zajímá, proč ta jediná struna nepraskla, tak je to jen 
proto, že byla vyrobena z jiného materiálu než ty ostatní. A byla pevnější. 

 

Příběh zpracovala:  

Denisa Macháčková 

Použité fotografie:  

Housle z roku 1953; foto Martina Krátká 
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Klec na plevy 
Pocházím z vesnice Strakov u Litomyšle, která byla až do roku 1945 vesnicí 

česko-německou. Ve Strakově byly české i německé školy, žily zde české, ale                   
i německé rodiny. Všechny děti si spolu hrály, nebyly mezi nimi žádné rozdíly. A tak 
se stalo, že i já pocházím ze smíšeného manželství. 

Moji majitelé měli malé hospodářství,            
a proto museli vždy na zimu připravit krmivo pro 
dobytek. A právě z toho důvodu mě postavili. Jsem 
klec z latí, vchází se do mě brankou, která má 
výšku člověka. Moji majitelé měli dvě děti - 
Ludmilu a Honzu. Když si v létě hrávaly na 
schovávanou, tak se do mě Ludmila ráda 
schovávala, aby ji nikdo nenašel. 

V roce 1945 přišli i sem sovětští vojáci. 
Ludmile bylo tenkrát 20 let. Bylo to zvláštní. Válka 
končila, ale i z Rusů šel někdy strach — a zejména 
otcové se báli o dcery. Dívky se musely schovávat, 
utíkat do lesa, nebo byly schované v silážní jámě, 
aby je nikdo nenašel. A právě tehdy přišla moje 
nejdůležitější chvíle - Ludmila se totiž schovala do 
mě! Byly jsme zaházené slámou a senem, aby 
Ludmilu nikdo nenašel. Někdy ve mně strávila i 
několik dní. Maminka jí tajně nosila jídlo a pití. 

Sovětští vojáci odvedli Honzu na Černou horu, kde ho popravili. Byl považován 
za Němce. Po válce musely takřka všechny německé rodiny Československo opustit. 
Proto odešel tatínek Ludmily. Její maminka s ní zůstala na chalupě, kde společně 
hospodařily. Poté, co se Ludmila vdala za statkáře Zdeňka, odstěhovala se na statek 
číslo popisné 1 (ve Strakově), kde měli velké hospodářství. Se mnou už v chalupě 
zůstala jen její maminka, která zde žila až do své smrti. 

Chalupa, o které píši, byla postavena v roce 1856. Dodnes se v ní také nachází 
klec (již velmi zchátralá), ve které se Ludmila na konci druhé světové války ukrývala. 
Jen v té chalupě dnes již nikdo nebydlí… 

 

Příběh zpracovala:  

Michaela Karlíková 

Použité fotografie:  

Klec na plevy; foto archiv pamětníka 
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Kniha podepsaná T. G. Masarykem a Edvardem Benešem 
Mé jméno je Idea československého státu a můj příběh se začal odvíjet v roce 

1936 v Národní radě československé. Mými autory jsou Jan Kapras, Bohumil Němec 

a František Soukup. Obsahuji myšlenky významných českých osobností a mým 

úkolem bylo a je činit čtenáře vzdělanějším a moudřejším. Měla bych ho vést k národní 

hrdosti a pochopení dějin československého státu. 

Když jsem se v roce 1936 dostala do Veselíkova knihkupectví v Litomyšli, koupil 
mě, za nemalé peníze, můj první majitel Jaroslav Síč. Znamenala jsem pro něho 
hodně, ale ještě více si mě vážil od chvíle, kdy na mé 6. a 7. stránce přibyly 
vlastnoruční podpisy T. G. Masaryka a Edvarda Beneše. Tehdy jsem ještě netušila, 
jaké těžké časy jsou československému národu přichystány. Své čestné místo                
v knihovně jsem ale neztratila nikdy. Ani za 2. světové války, ani v letech 1948 - 1989... 
Byly doby, kdy nebylo radno se se mnou chlubit a jen pouhé vlastnictví bylo 
nebezpečné. 

Můj první majitel byl ruský legionář. Byl čestný a statečný, a tak není divu, že 
stejný byl i jeho syn. Byli to lidé žijící v době potlačení lidských práv a demokracie a ke 
mně se upínali, když cítili smutek z toho, kam se stát v dobách fašistické okupace a 
pak v dobách „budování komunismu” ubíral. Teprve další z mých majitelů mohl 
konečně prosazovat mé ideály svobodného a demokratického státu díky Sametové 
revoluci a snažil se podle nich žít i dál. 
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Byla jsem předávána z generace na generaci a chována stále ve stejné 
vážnosti. Mapy, které obsahuji, a fotografie významných dokumentů 
československého národa si dnes prohlíží a mými stránkami listují ruce mladého 
člověka. Díky mně snad i on pochopí, že stát je takový, jací jsou jeho občané. Snad 
tímto přispěji rovněž k tomu, aby i on poznal národní hrdost a vlastenectví. 

 

Příběh zpracovala:  

Eliška Škochová 

Použité fotografie:  

Publikace „Idea Československého státu“; foto Martina Krátká 

Podpis T. G. Masaryka v publikaci „Idea Československého státu“, umístění ve 

vitríně na výstavě 100 let Československa na ZŠ Zámecká; foto Ondřej Vomočil 
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Logaritmické pravítko 
Jednou, roku 1614, vymyslel moudrý čtyřiašedesátník John Napier 

matematickou metodu „Napierovy logaritmy”, na jejímž základě pracuji. A vlastně už 
pánové Oughtred a Gunter vymysleli i mého praprapředka. Nicméně logaritmické 
pravítko, jak ho znáte dnes a jakým jsem já, vylepšil až Francouz Amédée Mannheim. 
Zbytečnými jmény vám však hlavu motat nebudu a raději začnu vyprávět svůj příběh. 
Příběh o tom, jak jsem se dostal do rukou svým majitelům. 

Prvním z nich byl Ing. Aleš Vavřín, pradědeček mé zapisovatelky Ivy Klímové, 
kterého jsem doprovázel od doby studia na Gymnáziu v Pelhřimově, Průmyslové škole 
technické v Kolíně, až po studium na Vysoké škole chemicko-technologické v Praze. 
Cesta to nebyla zrovna snadná. Těsně před maturitou na gymnáziu byly totiž některé 
školy zavřené z příkazu německých okupantů a většina studentů musela jít manuálně 
pracovat. To se týkalo i Aleše, kterému nebylo umožněno udělat si maturitu, přestože 
se později stal inženýrem,. 

Jelikož v té době ještě neexistovaly kalkulačky, bylo logaritmické pravítko 
rychlou pomůckou pro vyhodnocení matematických úloh, násobení i dělení, i když 
výpočty nebyly vždy přesné. Proto bylo nutné použít ještě logaritmické tabulky. 

Společně s Alešem jsme se dostali do Výzkumného ústavu čisté chemie               
v Praze -Troji, kde jsme se zapojili do vývoje emulzí na výrobu barevného filmu. Do té 
doby se musely barevné filmy kupovat u německé firmy Orwo, což byla velmi drahá 
záležitost. Tudíž byl tento vývoj v tehdejší době významnou změnou. Později Aleš 
pracoval jako hlavní inženýr v poloprovozu Fotochemy v pobočce Blansko, kde se 
vyráběly chemikálie na výrobu už zmíněných emulzí do barevného filmu. Po ukončení 
vývoje byl provoz převeden pod Lachemu Brno, kde jsme společně začali pracovat na 
výzkumu a vývoji cytostatik - léků na rakovinu. Po ukončení tohoto zajímavého 
výzkumu jsme se už celý život věnovali oboru organické chemie. 
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Po nahrazení logaritmických pravítek kalkulačkami mě můj majitel věnoval 
nejstaršímu vnukovi, Radku Klímovi, který mě však už nikdy z důvodu existence 
novodobějších kalkulaček nepoužil. Nyní sloužím pouze jako dekorace a památka na 
mého prvního majitele. Na poličce mi ovšem dělá společnost i můj mladší příbuzný — 
logaritmické pravítko patřící dědečkovi mé zapisovatelky, Ing. Marku Škrlovi, který ho 
používal například při stavbách různých vodovodů a vodáren. 

 

Příběh zpracovala:  

Iva Klímová 

Použité fotografie:  

Logaritmické pravítko 1; foto Martina Krátká 

Logaritmické pravítko 2; foto Martina Krátká 
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Meoskop 
V dnešní době nám připadá zcela normální, že nám život ulehčují a zpříjemňují 

moderní technologie. Málokdo si už dokáže představit, že naše babičky a prababičky 
žily bez mobilních telefonů, televize, sociálních sítí a dalších technických vymožeností. 
Děti se ale vždy dokázaly zabavit různými hrami, které jim daná doba nabízela. 

V naší rodině se dodnes zachovala tato hračka. Jmenuje se meoskop. Je to 
taková prohlížečka s vyměnitelnými kotoučky, kterou namíříte ke světlu a můžete si 
prohlížet 3D obrázky. Vyráběla se někdy v šedesátých a sedmdesátých letech 
nedaleko Broumova. Meoskop, který vlastní naše rodina, pochází někdy z roku 1968 
a stál asi 35 Kčs. 

Vlastnil ho už můj dědeček se svými sourozenci. V té době nebylo moc 
jednoduché cestovat. Děti se tak pomocí meoskopu mohly podívat na místa, kde nikdy 
nebyly a kam se asi nikdy nedostanou. A pokud jely na výlet, mohly si bud' pořídit 
kotouček z toho místa, nebo si pomocí speciálního fotopřístroje pořídit své vlastní 
snímky, vytvořit si vlastní kotouček a o pár let později zavzpomínat. 

Kotoučky s obrázky z Československa, Bulharska a bývalé Jugoslávie si rád 
prohlížel i můj otec při pobytu u babičky, kdy se s ostatními často dohadovali o pořadí 
u promítačky. Mnohdy docházelo i k různým tahanicím mezi dětmi, takže babička 
meoskop schovala. Za pár týdnů se zase objevila krabička na svém místě, na zelené 
skříni v kuchyni, a tahanice začaly nanovo. I já jsem si jako malá hrála s něčím hodně 
podobným jen bez vyměnitelných kotoučků. 

Je opravdu zajímavé, že taková malá nenápadná hračka dokázala zaujmout 
tolik generací. A je k neuvěření, že pořád funguje. 
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Příběh zpracovala:  

Adéla Chadimová 

Použité fotografie:  

Meoskop; foto Martina Krátká 
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Obraz za pomoc 
Jsem obraz z roku 1969. Namaloval mě Josef Dryml, což byl malíř, který bydlel 

v Trstěnici. Ten mě následně k Vánocům věnoval Josefu Kmoškovi. Proč právě jemu? 

Abychom celý můj příběh pochopili, musíme se vrátit do doby druhé světové 
války. Naše země byla okupována nacistickým Německem a Josef Dryml byl tehdy 
uvězněn. Josef Kmošek celé jeho rodině pomáhal, jak to jen šlo — hmotně i morálně. 
Josefové byli totiž dobří kamarádi. 

Na mém plátně je zobrazen selský statek „U Ruhlů” (tak se říkalo Kmoškovým). 
Statek se nachází v Trstěnici, číslo popisné 138. Naproti stojí kaplička, která k němu 
patřila. Ve statku bydleli Kmoškovi, kteří vlastnili dobytek a pole. Měli čtrnáct hektarů, 
šest prasat, dva koně, osm krav, ale také telátka, slepice a husy. Jelikož byl statek 
velký, chodila jim tam pomáhat jistá paní Pokorná. 

V roce 1948 se však v Československu dostali k moci komunisté. Ti pak                 
v 50. letech tlačili na statkáře, aby vstoupili do nově vytvářených jednotných 
zemědělských družstev. Zemědělci museli například plnit předepsané dodávky 
zemědělských produktů. Měli zkrátka nařízeno, kolik toho, co vyprodukují (například 
obilí), musí odevzdat státu. Právě proto si lidé často schovávali, mimo jiné, právě 
uvedené obilí doma. Josef Kmošek s rodinou nebyl výjimkou - i oni si schovávali obilí, 
aby se mohli uživit, a to pod prkny podlahy. Komunisté však chtěli, aby všichni rolníci 
vstoupili do JZD — aby tak získali všechna pole, dobytek a zemědělské statky. S tím 
však Josef nesouhlasil, a proto nikam nevstoupil. 

Když už v roce 1955 komunisté nevěděli, jak na něj, tak přišli k paní Pokorné 
domů a nutili ji, aby řekla, co a kde (doma) Kmoškovi ukrývají. Paní Pokorná jim to 
nakonec řekla, a tak ke Kmoškovým do statku přišlo pět mužů v černém. Byli to 
příslušníci Státní bezpečnosti. Ti po chvíli Josefa chytli a odvedli. Nemohl si už ani dojít 
do světnice pro věci. Ty mu musela přinést manželka. Josef (coby kulak) stanul před 
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soudem v Litomyšli, kde dostal 18 měsíců. Vězněn byl v Chrudimi. Jeho manželka se 
nějakou dobu snažila hospodařit sama. Dlouho to však nevydržela, protože statek byl 
velký a ona nemohla všechnu práci zvládnout. 

Právě v této době vyšel v tehdejším tisku o Josefu Kmoškovi článek, v němž se 
psalo: „Takoví jsou kulaci. Kulak Josef Kmošek byl vždy nepřítelem pracujícího 
člověka. Letos dodal na předpis jen 7 410 kg obilovin. Případ kulaka Kmoška 
vysvětluje, proč se v Trstěnici neurodilo a proč je obec Trstěnice v okresní tabulce 
plnění výkupu až na 44. místě. Tak daleko jdou kulaci ve svém nepřátelství k lidu, kteří 
usilovnou prací budují šťastný život ve své vlasti.” 

Komunisté zabavili Kmoškovým všechen dobytek, a tak jim nezbývalo nic 
jiného, než do JZD nakonec vstoupit. Stalo se tak po návratu Josefa z vězení, a sice 
v roce 1957. Právě v tomto roce vstoupili do družstva i ostatní sedláci z vesnice. 

Popsaný příběh byl jedním z nejhorších, který se na statku, jenž je na mně 
namalován, stal. Kmoškovi zde však prožili také mnoho krásných a šťastných chvil. 
Dnes už na statku v Trstěnici nebydlím. Visím totiž na zdi domu vnuka Josefa v Čisté 
u Litomyšle vedle dalších obrazů a fotografií, a tvořím tak vzpomínku nejen na statek, 
ale i celou rodinu Kmoškových. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Příběh zpracovala:  

Justýna Brýdlová 

Použité fotografie:  

Obraz za pomoc, autor Josef Dryml; foto Martina Krátká 

Petr Kmošek (vlevo) se svojí vnučkou Justýnou Brýdlovou; foto archiv pamětníka 

 

 

 



33 
 

Odznak za 750 000 km bez nehody 
Dovolte mi, abych vám vyprávěl svůj příběh o tom, jak jsem se dostal ke svému 

majiteli za to, že coby řidič najel 750 000 kilometrů bez nehody. Ale hezky od začátku. 

Když bylo mému majiteli osmnáct let, šel na povinnou vojenskou službu. Po 
vojně se chvíli živil sběrem chmelu u své tety. Důležitým mezníkem v jeho životě byl 
rok 1958, konkrétně 15. srpen, kdy započala jeho kariéra řidiče. Tímto dnem totiž začal 
pracovat jako řidič autobusů ve Vysokém Mýtě, městě, které je dodnes proslulé 
výrobou autobusů, jež tehdy nesly název Karosa. 

Povolání řidiče autobusů ovšem po dvou letech opustil a začal pracovat jako 
osobní řidič pracovníků Radiokomunikace na Pohodlí. Rozvážel je po celém 
Československu, díky panu řediteli se podíval například do Prahy. Právě tam to měl 
nejraději. Vždy se těšil, až půjde na oběd na Žižkovskou věž, neboť nic z toho, co si 
tam dal, nemusel platit. Mnohdy jeho cesty vedly i za hranice našeho státu, třeba do 
Polska. To bylo vůbec nejdál, kam se podíval. 

Jelikož toto zaměstnání zabíralo většinu jeho času, dostával mnohá ocenění — 
například odznaky za ujeté kilometry bez nehody. V okamžiku, kdy můj majitel najel 
750 000 kilometrů, jsem se mu dostal jako ohodnocení do rukou já. A tím začal náš 
společný příběh. Je pravdou, že jsem nejezdil v autě s někým velmi známým, ale i tak 
to může být důvod k radosti a hrdosti. Můj majitel byl velmi zodpovědný řidič, který 
nikdy neriskoval život svůj ani svých spolujezdců. 

Zajímavé vzpomínky mám na Vánoce. Můj majitel musel totiž o svátcích nejprve 
rozvést své spolupracovníky, pak teprve začaly Vánoce u něj doma. Vzpomínám si, 
jak jsme po dlouhé cestě přivezli dětem dárečky. Jedním z nich bylo třeba pískací 
lízátko. V současnosti je to zcela běžná věc, ale v té době to bylo něco velmi 
neobvyklého a zajímavého. Jindy jsme třeba dětem vezli i penál na magnetické 
zavírání. 

Nebyl jsem jediným odznakem, který můj majitel dostal. Přede mnou i za mnou 
jich bylo hned několik, třeba za 1,5 milionu kilometrů bez nehody. Moc už se jich 
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bohužel nedochovalo. Já, skoro jako jediný, jsem pořád na té zaprášené poličce. 
Zaprášené proto, že mému majiteli zjistili Alzheimerovu nemoc. Z toho důvodu se už 
nedokáže soustředit na drobné činnosti, jako je právě utírání prachu. S nemocí se můj 
majitel hodně dlouho vyrovnával. Nejen proto, že je odkázaný na pomoc svých dětí, 
ale i proto, že už nemůže sednout za volant a jet kamkoliv potřebuje. Právě pocit 
bezmoci a vlastní neschopnosti je pro něho nejtěžší. Jeho dětem se však svým 
způsobem ulevilo. Už nemusí mít strach o svého tátu, riskujícího život za volantem.     
V současné době je pro mého majitele nejdůležitější zdraví. Pravidelně musí užívat 
léky, aby mohl nadále fungovat v obyčejných a standartních činnostech života. 

Povolání mého majitele bylo sice zodpovědné a časově náročné, na druhou 
stranu se mu řízení stalo jednou z nejoblíbenějších činností v jeho životě. A právě proto 
jsem byl svému majiteli věnován, za jeho oddanost a zodpovědnost. A díky tomu jsem 
vám mohl vyprávět náš příběh. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Příběh zpracovala:  

Veronika Brokešová 

Použité fotografie:  

Odznak za 750 000 km bez nehody; foto Martina Krátká 

Bohuslav Kleiner (vlevo) se svojí vnučkou Veronikou Brokešovou; foto archiv 

pamětníka 
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Odznak hasičů za příkladnou práci 
Jsem hasičský odznak - takový, jaký se dával za práci, kterou bylo možné             

v hasičském sboru nazvat příkladnou. Patřil jsem panu Eduardu Švarcovi, který se        
k dobrovolným hasičům přidal ve 20. letech 20. století. 

Vysloužil si mne za pořádání různých zábav nebo za účast na hasičských 
soutěžích. V období žní také dodržoval v obci noční hlídky, aby náhodou něco 
neshořelo. 

Rád bych vám pověděl více, ale nemohu. Můj vlastník byl členem hasičského 
spolku až do své smrti v roce 1995. Bylo mu 85 let. 

 

Příběh zpracovala:  

Jana Jelínková 

Použité fotografie:  

Odznak za příkladnou práci v hasičském sboru; foto archiv pamětníka 
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Pětikoruna od T. G. Masaryka 
Jsem pětikoruna z doby první republiky. Vyrobili mě v roce 1929. Jsem trochu 

větší než pětikoruna dnešní - a za ta léta už taky trochu opotřebovaná. 

Na přední straně mám vyražené velké číslo pět a vedle toho zkratku Kčs. Na 
své zadní straně mám dvouocasého lva s korunou a vypláznutým jazykem. Býval 
znakem Československé republiky, dnes je znakem České republiky, která                       
z Československa v roce 1993 vznikla. Kromě státního znaku mám na zadní straně 
rovněž vyražený nápis REPUBLIKA ČESKOSLOVENSKÁ. Také jsem měla v době 
svého vzniku mnohem větší hodnotu, než má pětikoruna dnešní. Dalo se za mě koupit 
o hodně víc věcí. Co je na mně ale zvláštní — krátce po výrobě jsem byla spolu                
s dalšími pětikorunami předána Tomáši G. Masarykovi, našemu prvnímu 
československému prezidentovi. 

A jak jsem se dostala ke své dnešní majitelce, kterou je prababička Andrey 
Matouškové? lnu, to bylo tak.... Prababička Andrey se narodila 7. března 1928, tedy 
ve stejný den jako Tomáš Garrigue Masaryk. Ovšem až na to, že o 78 let později. Když 
v roce 1929 Masaryk projížděl Litomyšlí, vzal mě i další pětikoruny s sebou. Nechal 
nás tehdy na městském úřadě k obdarování dětí, které se narodily ve stejný den jako 
on. 

Matka Andreiny prababičky si pro mě v oné době přijela, vyzvedla si mě                 
a přinesla domů. Schovala si mě pro svoji dceru Vlastu (Andreinu prababičku) na 
památku. Když byla Vlasta starší, tak mě Vlastě předala. 

Ta si mě dost vážila, a proto mě nikdy neutratila. A má mě schovanou až do 
teď, přestože už si za mě nic nekoupí. 
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Příběh zpracovala:  

Andrea Matoušková 

Použité fotografie:  

Pětikoruna věnovaná T. G. Masarykem; foto Martina Krátká 
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Plochý očkový klíč Friedrich 
Píše se rok 1945, je konec druhé světové války. Rudá armáda tlačí německá 

vojska na západ, Německo válku prohrává. Všichni lidé jsou šťastní, protože to, co 

bylo po dlouhou dobu jen jejich přáním, se plní. Konečně přichází mír. A v této době 

začíná můj příběh. 

V květnu roku 1945 se v malé vesnici jménem Nedvězí objevil německý armádní 
opravárenský vůz, jehož úkolem bylo opravovat porouchaná vozidla, tanky, obrněné 
transportéry, nákladní vozy a další vojenskou techniku. Tento opravárenský vůz se 
však porouchal, a protože němečtí vojáci neměli čas ho opravit, zůstal tam opuštěně 
stát i s výbavou. 

Takový byl i můj osud. Zůstal jsem ležet v korbě nákladního auta. Nevím, jak 
dlouho jsem tam spočíval, ale doufal jsem, že mě třeba najde nějaký z nedvězských 
kluků a já budu opět sloužit svému účelu. 

Sen se mi splnil. Našel mě tehdy sedmnáctiletý hoch. Jmenoval se Josef Hegr, 
který se právě učil kovářem. Ten ihned pochopil, že mohu být velmi užitečný. A snad 
jsem i byl. Můj nový majitel mě používal k mnoha opravám a podle jeho slov se mu se 
mnou velmi dobře pracovalo. Jsem totiž vyroben z kvalitní oceli. Neustále opakoval, 
že měl štěstí, když mě tenkrát, na konci války, našel. 

V současnosti je mi minimálně 72 let a rovněž můj majitel je již velice starý            
a nemá sílu na to, aby mě nadále používal. Dodnes mě má však uloženého na čestném 
místě opravárenského stolku své dílny. 

 

Příběh zpracovala:  

Klára Hegrová 

Použité fotografie:  

Ploché očkové klíče Friedrich; foto Martina Krátká 
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Razítko 
Jsem razítko z doby po druhé světové válce. Bylo jsem vyrobeno po 8. květnu 

1945, kdy válka v Evropě skončila. Osudným se mi stal červen 1945, kdy jsem se 
dostalo do Javorníku u Svitav. Zde si mě převzal Oldřich Kubík, který pocházel z Kornic 
u Litomyšle. Ten se sem dostal díky manželce Pavle, která odtud pocházela. Přišel 
sem však i na žádost svého kamaráda ze Sedlišť, který byl člen KSČ. Paradoxní je, že 
tato strana mu bude později dělat velké naschvály. 

V Javorníku jsem dostalo významnou, z dnešního pohledu však také velmi 
problematickou, úlohu. Razítkovalo jsem papíry, kterými můj pán přiděloval občanům 
české národnosti byty po sudetských Němcích. Oldřich Kubík byl jmenován komisařem 
právě pro odsun sudetských Němců. V Javorníku mu byl přidělen dům č.p. 12. Spolu 
s ním dostal plno věcí, třeba i auto. Zároveň měl dohlížet na to, aby se Němcům při 
odsunu nic nestalo. 

Nebudete mi věřit, ale bylo jsem svědkem i mnoha dramatických událostí. 
Jednou, když můj majitel nebyl doma, tak do jeho domu vtrhli nějací lidé a hledali, zda 
můj majitel něco neukradl. Často mířili revolverem i na jeho manželku, nebo se na 
základě jejich příkazu museli vystěhovat jeho příbuzní. 

Můj majitel pracoval v Javorníku také jako myslivec, zedník, nebo zemědělec. 
Zkrátka pomáhal, kde se dalo. V roce 1947 byl funkce komisaře zbaven a nakonec se 
musel odstěhovat zpátky do Kornic. Vzal si mě s sebou. Dodnes u něj doma přebývám 
v jedné bedničce jako připomínka dob, o kterých bychom měli stále znovu a znovu 
přemýšlet. 
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Příběh zpracoval:  

Karel Backa 

Použité fotografie:  

Razítko; foto Martina Krátká 
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Šavle prvorepublikového jezdectva 
Můj příběh začíná asi v roce 1932. Prvním majitelem mi byl poručík jezdectva 

Oldřich Chleboun. Zažili jsme spolu spoustu vojenských i civilních akcí. Některé byly 
radostné, jiné zase smutné — takový už je život. 

Jednou z prvních radostných událostí byla svatba, na níž si můj majitel vzal za 
manželku jistou Růženu. To bylo v roce 1933. Poté následovalo období relativního 
„klidu”, které trvalo do roku 1934. Následně se však události daly nezastavitelně do 
pohybu. V tomto roce nás totiž převeleli k 9. jezdeckému pluku do Vysokého Mýta, kde 
jsme zažili spoustu dobrodružství a radostí. Ve Vysokém Mýtě jsme se zdokonalovali 
a také cvičili v boji proti nacistické hrozbě, která k nám přicházela ze sousedního 
Německa. Zůstali jsme zde asi do roku 1935/36. 

Jakmile naše vlast začala budovat pohraniční opevnění, přesunuli jsme se do 
bunkru těžkého pohraničního opevnění v Králické pevnostní oblasti. Tam započala 
nová kapitola našeho soužití. Věnovali jsme se nácviku obrany našeho bunkru. Učili 
jsme se jak správně obsluhovat děla, kulomety atd. Oldřich se stal jeho velitelem. 
Bohužel si však nepamatuji jeho jméno ani označení. V pohraničí jsme setrvali do roku 
1937. 

Poté Oldřicha odvolali. Byl totiž povoláním učitel, proto musel jít učit. Povolání 
učitele vykonával až do roku 1938, kdy přišla jedna z nejsmutnějších událostí našeho 
soužití - mnichovský diktát. Poslechnout rozkaz, nebránit se a ustoupit z pohraničí, 
které bylo odevzdáno Hitlerovi, byla pro Oldřicha jedna z nejhorších událostí v jeho 
životě. Poté, jak víme, začala perzekuce důstojníků Československé armády, a tak 
jsem musela po celé období Protektorátu Čechy a Morava pobývat na půdě, v utajení. 
Moc mě to tam nebavilo, ale bylo to lepší než-li, poslední stání před popravčím 
komandem. Asi jen náhodou na nás nepřišli. 

Po osvobození Československa sovětskými vojsky jsem se zase mohla 
svobodně a hrdě nosit na Oldřichově boku. Už v roce 1947 však Oldřich umírá. Znovu 
se na poměrně dlouhou dobu stahuji na půdu, kterou jsem tak bytostně nenáviděla. 
Navíc přišel rok 1948 a komunistický převrat. Růžena zůstala s malým Oldou sama.    
A já jsem na půdě zůstala až do roku 1989, díky kterému zase mohu žít ve svobodné 
zemi. V roce 2006 se mě ujal Miloslav Ryšan a vrátil mi moji původní podobu 
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(zrestauroval mě). Ted' visím na vchodové stěně jeho domu jako připomínka všeho, 
co Československu 20. století přineslo. 

 

Příběh zpracoval:  

Radek Ryšan 

Použité fotografie:  

Šavle prvorepublikového jezdectva; foto archiv pamětníka 

Šavle prvorepublikového jezdectva (detail); foto archiv pamětníka 
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Tabatěrka 
Dovolte mi, abych vás seznámila se svým životním příběhem. Příběhem na 

pohled obyčejného pouzdra na cigarety, které se ovšem pro mladého muže Eduarda 
Švarce stalo nepostradatelnou součástí jedné etapy jeho života. 

Eda se narodil roku 1910. Po základním vzdělání se vyučil tesařským mistrem. 
Aby uživil svoji sestru a maminku, našel si ihned po studiu práci. Zabezpečení rodiny 
bylo na něm, tatínek mu totiž zemřel nedlouho po jeho narození. 

Mezitím ho odvedli na vojnu. Po třech měsících však zjistili, že doma nemá kdo 
hospodařit. Dostal proto modrou knížku a vrátil se domů. Živil se ručním sekáním krovů 
a trámů z kmenů stromů, které se používaly na vazby střech budov, jako jsou kravíny, 

stáje a různé haly. V té době neexistovaly žádné stroje, které by dělníkům tuto práci 
ulehčily.  

Při odpočinku od práce se tehdy mladí kluci snažili zabavit kouřením. Netrvalo 
to dlouho a na kouření si, jak už to tak bývá, vypěstovali závislost. A právě v té době 
se začal odvíjet můj společný příběh s Eduardem. Aby nemusel nosit cigarety po 
kapsách, koupil si mě. 

Zpočátku ve mně nosil klasické cigarety, ale peněz ubývalo, proto si začal 
cigarety balit do papírků, které byly uvnitř mě. Po pár letech ovšem přešel na doutníky. 
Chtěl přestat kouřit, ale vůle chyběla. Jednoho dne mě však vyměnil za Lesněnky           
a z tehdy nepostradatelné věcičky jsem se pro něho stala zcela obyčejnou                         
a nepotřebnou věcí. 
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Naše společné živobytí bylo tedy ukončeno ještě dřív, než můj majitel roku 1995 
zemřel. 

 

Příběh zpracovala:  

Jana Jelínková 

Použité fotografie:  

Tabatěrka; foto archiv pamětníka 

Tabatěrka (otevřená); foto archiv pamětníka 
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Truhla 
Na první pohled jsem jen docela obyčejná truhla. Byla jsem vyrobena panem 

Oldřichem Rejsou, který se vyučil truhlářem v Litomyšli. Na podzim roku 1929 si do mě 
uložil svoje osobní věci a odjeli jsme na základní vojenský výcvik do Vysokého Mýta. 
Po ukončení výcviku nás převeleli k dělostřeleckému pluku v Hradci Králové. Účastnili 
jsme se společně i několika ostrých střeleb například v Milovicích nebo v Chlumci. 
Většinou jsme cestovali vlakem. 

Na vojně jsem s panem Rejsou strávila celkem rok a půl. Poté jsme byli povoláni 
ještě na několik vojenských cvičení. Poslední cvičení bylo v roce 1938, v roce, v němž 
čtyři velmoci v čele s nacistickým Německem rozhodly, že Československo musí 
Hitlerovi odstoupit své pohraničí. Na svoji poslední cestu jsem se vydala v roce 1943. 
Tehdy bouřila druhá světová válka a můj majitel byl povolán na nucené práce pro 
nacistické Německo, konkrétně pak do okresu Cosel v Horním Slezsku. Co všechno 
prožil, si už bohužel nepamatoval. Je to už dávno. 

Po skončení války jsem už nikam nejezdila. Začala jsem sloužit jako skříňka na 
vzpomínky. Moji majitelé si do mě ukládali deníčky, rodinné fotografie, obrázky                
a důležité dokumenty. A tak je tomu dodnes. 

 

Příběh zpracovala:  

Pavla Kopecká 

Použité fotografie:  

Truhla; foto archiv pamětníka 
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Vojenský kufr 
Jsem dítě 21. století, co žije v moderní době. V době, o které se říká, že je 

uspěchaná a chaotická. Žiji život, ve kterém na každém rohu potkáte něco „chytrého”. 
Tím myslím všechny ty moderní technologie, co pomalu ovládají dnešní svět a pohlcují 
nás svými vymoženostmi tak moc, že přestáváme vnímat, co se právě děje okolo nás. 
I mě tato doba ovlivnila. Stejně jako ostatní lidé ve společnosti i já jsem vlastníkem 
několika „chytrých věciček”. Přes všechny tyto věci jsem ale také pyšnou majitelkou 
cestovního vojenského kufru z období Československa. 

A právě o této věci jsem se vám dnes se svým dědečkem rozhodla povědět 
nejeden příběh. Nejeden, protože tento kufr toho zažil stejně jako samotná doba 
Československa. Příběhů jak šťastných, tak i těch, co v sobě nesou tíhu a slzy dodnes. 

Než se pustíme do samotného vyprávění o vojenském kufru z dob 
Československa, seznámím vás nejprve se svým dědečkem. „Jmenuji se Josef Rožek 
a na svoji povinnou vojenskou službu jsem nastoupil na podzim roku 1958 v Uherském 
Hradišti.” Právě tato událost otevírá dveře našemu příběhu..  

„Psal se rok 1958, listí už se na stromech začalo barvit a pochmurné počasí 
bylo tu. Tehdy mi pošťák dopravil psaní. Byl to povolávací rozkaz k povinné vojenské 
službě, na kterou jsem se měl dostavit za 14 dní. Povolávací rozkaz neobsahoval jen 
den nástupu a místo, ale také seznam věcí, co si s sebou mám vzít. Jednou z věcí byl 
právě dřevěný kufr, který jsem musel jít koupit a opatřit ho jmenovkou. Pro snadnou 
představu - je to taková dřevěná truhla, která sloužila na naše osobní potřeby. Při 
vojenské službě to byla také jediná věc, která nebyla kontrolována při sobotních 
prohlídkách. Do kufru jsem na cestu sbalil hygienické potřeby (toaletní papír, pastu, 
hřeben, krém na ruce i na boty či psací potřeby a papíry...). 

Na svoji vojenskou službu jsem nastoupil do Uherského Hradiště, kde jsem 
strávil 6 týdnů, než jsem složil přísahu. Bylo nás tam 75 nováčků. Náš oddíl se nazýval 
Doplněk 612. Po šesti týdnech mi bylo přiřazeno místo výkonu vojenské služby na 
východním Slovensku v Košicích - na letišti, kam jsme odjeli rychlíkem. Při sobě jsem 
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měl ruksak a kufr, který se mnou putoval vždy, když jsme odjížděli na nějakou delší 
dobu. Na nádraží v Košicích si nás vyzvedli a odvezli nákladním autem typu V3S do 
kasáren Staré Letisko. Svoji vojenskou službu jsem sloužil u doprovodné jednotky 
ministerstva vnitra 2 roky. Zde jsem kufr musel opatřit svým osobním číslem „č. 54”. 
Toto číslo jsme museli mít vyšité či natištěné na svých vyfasovaných košilích                    
a spodním prádle.”  

„Dědo, a jak ten kufr přišel k tomu 
erbu?” Tato slova jsem se snažila protlačit 
mezi dědovo dychtivé vyprávění už od 
začátku. 

„Tak to měl každý. Kufr jsem si ve 
svém volném čase takhle parádil. Já jsem do 
něj vyryl znak vnitřní stráže, u které jsem 
sloužil. A pak jsem za pomoci cvoků, co nám 
vypadávaly z bot, vytvořil svůj monogram. 
No... a když už jsem po 2 letech svoji 
vojenskou službu končil, opatřil jsem ho svojí 
adresou. Ještě několik dní před odchodem 
jsem ho odeslal domů. Doma ho můj otec 
vyzvedl na poště a uložil na sýpku, kde jsme 
měli takovou půdu. Když jsme se pak po 
čase s mojí manželkou a dětmi přestěhovali, 
objevil kufr můj syn, kterému se zalíbil. A tak 
jsem mu ho předal, neboť již před lety splnil 
svoji úlohu, teď už je pro mě pouhým 
suvenýrem z vojny.” končí dědeček své 
vyprávění. 

No, a dnes už tomu budou čtyři roky, 
kdy jsem se stala v pořadí třetím majitelem kufru já. Už ho nenajdete pod vrstvou 
prachu a pavučin na půdě, ale v mém pokoji, kde ukrývá mnohé mé vzpomínky. Ty 
staré z dob dědovy vojenské služby (fotografie, výstřižky dam z novin, či etiketa piva, 
jimiž si kdysi můj děda truhlu „vyzdobil”), o něco mladší z doby mladí jeho syna (mého 
tatínka), kdy do kufru ukládal elektromechanické součástky, a teď i ty mé. 

V dnešní době je kufr plný až po okraj vzpomínkami a myšlenkami, které mě 
provází na mé cestě. Uvnitř truhly najdete fotografie, některé z hraček mého dětství, 
suvenýry z cest, dopisy od mých přátel, nějaký ten deník či jen popsané/pokreslené 
papírky z hodin ze školy a mnoho dalšího. Proto je pro mě „kufrem vzpomínek” s velkou 
hodnotou. 

 

Příběh zpracovaly:  

Marika Rožková a Magdaléna Rožková 

Použité fotografie:  

Vojenský kufr; foto archiv pamětníka 

Josef Rožek se svým kufrem; foto archiv pamětníka 
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Fotogalerie z vernisáže výstavy 100 let Československa na             

ZŠ Zámecká konané 15. ledna 2018 
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Použité fotografie:  

Plakát a pozvánka na výstavu 100 let Československa na ZŠ Zámecká; autor Ondřej 

Vomočil 

Fotografie z vernisáže výstavy 100 let Československa na ZŠ Zámecká;  

foto Michele Vojáček a Martina Krátká 
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Závěr 
Počátky Československa se pojí s velkou osobností – T. G. Masarykem, 

podobně velká osobnost je spojována také s jeho koncem – Václav Havel. Prezident 

Havel byl bezesporu postavou, která Pražskému hradu vrátila po desítkách let úctu      

a respekt.  

Dnes už je Československo minulostí – vzpomínkou. Vlastně mnoha 

vzpomínkami jednotlivců i rodin, které jeho historii psaly. Vzpomínkami, které budou 

postupně blednout, až některé úplně zmizí. Také papír, na který naši žáci zaznamenali 

několik střípků ze svých rodin, vybledne. Rád bych však věřil tomu, že hodnoty, kterých 

se v jednotlivých příbězích dotkli, nezmizí, ale stanou se trvalou součástí jejich 

vlastních životů. To proto, aby si byli vědomi kořenů, z nichž vyrostli – a aby z nich 

čerpali sílu a naději ve chvílích, které pro ně nebudou snadné. Snad jsme jim s kolegy 

dokázali předat to, co sami považujeme za nejcennější - že i ve chvílích, kdy se nám 

nedaří a kdy se nedaří celé naší společnosti, se nesmíme uzavírat a být lhostejní, 

nýbrž přesně naopak. Protože, jak svého času řekl Václav Havel, „lhostejnost 

k druhým a lhostejnost k osudu celku je přesně tím, co otevírá dveře zlu“.  Pokud by si 

žáci ze svého vzdělávání na Základní škole Zámecká měli odnést pouze jedno, byli 

bychom rádi, kdyby to byla právě tato myšlenka. Neboť věříme, že se jedná o jeden 

ze základních kamenů, na nichž by měli postavit své vlastní životy. 

Stanislav Švejcar 
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